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وزیر اقتصاد در نشست خبری:
برای صادرات غیرنفتی فرش 

قرمز پهن می کنیم
وزیر اقتصاد گفت: از همکاران خود در گمرک 
خواستیم تمام تسهیلات را برای صادرات غیرنفتی 
ارایه دهند حتی گفتیم برای آنها فرش قرمز نیز پهن 
می کنیم و درآمد صادرات غیرنفتی به رغم فشارها 
با کمترین کاهش محقق شــد چون پیش بینی 
می شد میزان کاهش بیشتر باشد حتی در سه ماهه 
اول سال جاری هم قابل قبول بود که این با توجه 
به شرایط موجود است. این بحث را در درآمدهای 
مالیاتی هم داریم و باید در این شرایط از همه توان 

برای برون رفت استفاده کنیم.
به گزارش خبرنــگار اقتصادی ایلنــا، فرهاد 
دژپســند در  نشســت خبری صبح دیروز افزود:  
متأسفانه ما نمی توانســتیم برخی اقدامات خود 
را بیان کنیم، در خیلی از زمینه ها توانســتیم در 
برابر مشکلات دشمن راهکار طراحی و مجوزها را 
بگیریم، حتی ما تشکیل ستاد مبارزه با تحریم را 
روز تعطیل آغاز کردیم تا نشان دهیم در این شرایط 

تعطیلی مصداق ندارد.
من در برابر گفتن برخی راهکارها معذورم، ما 
باید مراقبت می کردیم  در برابر دشمنی که از ناحیه 
بودجه فشار می آورد راهکار قرار دهیم، مثلا در برابر 
مقابله با فروش نفت به سمت درآمدهای درست 
حرکت کنیم. نگران بودیم که درآمدهای مالیاتی 
در سال گذشته محقق نشود اما با تلاش همکاران در 
سازمان مالیاتی توانستیم 109 هزار میلیارد تومان 

درآمد مالیاتی یعنی 97 درصد را محقق کنیم.
دژپسند خاطرنشــان کرد: در نیمه دوم سال 
گذشته 1.7میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
مصوب شــد که نگران کننده بود، تلاش کردیم 
این رقم را بهبود ببخشیم و در آخر سال به 3.5 تا 4 

میلیارد دلار برسانیم.
وی ادامه داد: در برابر مقاومت راهکارهای دشمن 
در انسداد ورودی منابع عملکرد خوبی داشتیم، 
بحث دیگر این اســت که در این شرایط، روانی در 
کسب و کار داشته باشیم. چون دشمن به دنبال به 
زمین زدن تولید است ، ما باید به بهبود کسب و کار 
توجه می کردیم، البته در این شاخص چهار رتبه 
کاهش داشتیم که مربوط به کاهش امتیاز نبود. 

اما در تجارت برون مرزی 49 رتبه بهبود داشتیم.

وزیر اقتصاد گفت: باید مقــررات زاید را حذف 
کنیم و از همه فعــالان اقتصادی می خواهیم این 
موانع  را اعلام کنند و ما آنها را پیگیری می کنیم. 
قرار شد جلسات مقررات زدایی دو برابر شود، البته 
کار ما برای روانی کسب و کار محدود به اینها نشد و  
نقشه عملیاتی جامع را به مجلس و حتی مقام معظم 
رهبری نیز ارسال کردیم و این  برای برون رفت از 

این شرایط کمک می کند.
وی ادامه داد: باید نرخ بهره برداری از ظرفیت 
را ارتقاء دهیم و باید ابتدا از ســرمایه گذاری های 
قبلی به خوبی بهره برداری کنیــم بطوریکه اگر 
نرخ بهره برداری از ظرفیت را به هفتاد و پنج درصد 

برسانیم بسیاری از مشکلات برطرف خواهد شد.
دژپسند گفت: بسیار نگران بودیم که بانک ها 
قدرت تامین منابع مالی بنگاه را نداشتند، بنابراین 
تلاش کردیم تا بانک ها هم مطالبات خود را وصول 
و دارایی های منجمد آنها را روان و متمایل به صفر 

برسانیم.
وی در مورد خصوصی و واگذاری شرکت های 
دولتی گفت: ما این موضوع را که مورد تاکید مقام 
معظم رهبری نیز است، پیگیر هستیم که خود این 
موضوع در روان سازی کسب و کار تاثیر بالایی دارد. 
البته در این مورد انتقادات زیادی وجود داشت که 
باید آنها را آسیب شناسی می کردیم از همین روی 
معاونت اقتصادی را برای ایــن کار مامور کردیم. 
راهکارهای ما در جلســه هیات واگذاری مطرح 
شــد و مورد تصویب این هیات قرار گرفت. تلاش 
می کنیم در روش هــای واگذاری و قیمت گذاری 
تحول ایجاد کنیم،  از همین روی واگذاری بزرگ را 
شروع کردیم و البته در این واگذاری به دنبال اعداد 

و ارقام نیستیم.
وی ادامــه داد: قیمت گــذاری در موضــوع 
خصوصی ســازی شــفاف بوده و تنها عارضه آن 
فروش قســطی بود و در گرفتن اقساط با مشکل 
روبه رو بودیم بنابراین در حال حاضر فروش بلوکی 
و نقدی داریم. در حال حاضر سه شرکت در مزایده 
هستند و تا نیمه دوم تیرماه شرکت های دیگر را نیز 
واگذار خواهیم کرد که روش آن نیز بلوکی و نقدی 

است. همچنین مدل EFT را اجرا خواهیم کرد.

خبر اقتصادی

 شماره   275   /   چهارشنبه  5  تیر   1398  /    22  شوال 1440  /   26  ژوئن   2019

محمود نوروزیه 

روز گذشته رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه با اشــاره به اینکه، سیســتم 
بانکی وظایف خود را به درســتی انجام 
می دهد، یادآورشد که تنها مشکل دولت 
موسسات اعتباری غیرمجاز بودند که 
این موسسه ها حدود 36 هزار میلیارد 
تومان به دولت خســارت زدند و دولت 
ناچار شد برای جبران تعهدات و خساراتی 
که وارد کردند این مبالغ را پرداخت کند.

به گفته محمدباقر نوبخت  اگر مشکلی 
در بخش تعهدات بانک ها بوده مربوط به 
موسسات مالی غیرمجاز بوده و مشکل 
عمده ای از ســوی بانک ها و موسسات 

قانونی وجود ندارد.
 پرداخت ۳۰ هزار میلیارد تومان به 

مالباختگان موسسات مالی
در همین زمینه تیرماه سال گذشته 
نیز آیــت الله صادق آملــی لاریجانی، 
 رئیس دســتگاه قضا اعلام کرد که در 
این اوضاع اقتصادی دادن سودهای 40 
درصد و 30 درصد امکان پذیر نیســت، 
مردم تا اطمینان ندارنــد ورود نکنند. 
زیرا دولت تا این لحظه 30 هزار میلیارد 
تومان پرداخت کرده است که برای این 
امر، قوه قضائیه بــا ورود به بخش اموال 
این موسســات و توقیف آنان مشکل را 

تاحدودی برطرف کرده است.
 موسسات مالی و اعتباری؛

 از انحلال تا ادغام!
دو ســال گذشــته اقتصاد ایران با 
ورشکستگی موسسات مالی و اعتباری 
مجاز و غیرمجاز و اعتراضات گســترده 
مالباختگان، بحران بی ســابقه ای را در 
تاریخ بانکداری کشور تجربه کرد که به 
انحلال، محدود کردن فعالیت، توقیف 

اموال و ادغام این موسسات منجر شد.
البته از ســال 92 فضای اقتصادی 
ایران در مورد عملکرد موسسات مالی 
و اعتباری ملتهب بود. این موسســات 

که برخی از آنها غیرمجاز و برخی دیگر 
با مجوز بانک مرکــزی در حال فعالیت 
بودند، با اقدام به افزایش سود پرداختی 
به سپرده های مردم ســعی داشتند با 
جذب سپرده جدید کسری نقدینگی 
ماهانه شــان را جبران کنند که تداوم 
این عملکرد واکنش قوه قضائیه و بانک 
مرکزی را به همراه داشت، تا جایی که 
کسری بودجه آنها اعلام و درنهایت هجوم 
سپرده گذاران برای برداشت سپرده ها 
شروع شد، اما با عدم توانایی موسسات 
به عملی کردن تعهداتشــان، کمبود 

نقدینگی و ورشکستگی آنها رقم خورد.
در این میان بسیاری از سپرده گذاران 
که بخش زیادی از دارایی خود را با رویای 
دریافت سود بیشــتر در این موسسات 
ســپرده گذاری کرده بودند از دریافت 
اصل پول خود نیز بازماندند که به جهت 
حق خواهی، از مقابــل بانک مرکزی تا 
بهارستان، و از پاستور تا مقابل درهای 
این موسسات در شــهرهای مختلف 
کشور تجمع کردند و خواستار بازگشت 

پول های شان شدند.
در پی ایــن بحران ها، مجلس بانک 
مرکزی را مقصر اصلی این بحران اعلام 
کرد و خواستار رســیدگی ویژه و فوری 
به این موضوع شد؛ موضوعی که ماه ها 
به طــول انجامید و درنهایت در ســال 
97 در پی جلســه ســران قوا، نقشــه 
راهی برای حل مســائل این موسسات 
و ســپرده گذاران تدوین شد. به همین 
منظور در اردیبهشت 97 بر اساس دستور 
سران قوا با هدف تســریع حل و فصل 
بحران موسسات مالی غیرمجاز، مقرر 
شد که بانک مرکزی از محل چاپ پول 
و فروش اموال این موسســات، تا سقف 
یک میلیارد تومان، پرداخت سپرده های 
سپرده گذاران را آغاز کند. موضوعی که 
منجر به فشار بسیار بر اقتصاد کشور شد 
تا جایی که رئیس جمهور در اسفندماه 
سال گذشته اعلام کرد دولت تاکنون 11 

هزار و 500 میلیارد تومان خط اعتباری 
برای بازپرداخت بدهی موسسات مالی و 
اعتباری غیرمجاز هزینه کرده است. به 
تعبیر دیگر برای عبور از بحران موسسات 
مالی و اعتباری غیرمجــاز هر خانواده 
ایرانی 47۸ هــزار و 6۸7 تومان هزینه 

کرده است.
 وقتی گره کور به دست قهرمان 

بانک مرکزی باز شد!
سیف، رئیس کل اسبق بانک مرکزی 
در چندین مصاحبه خود را قهرمان حل 
مشــکلات موسســات مالی غیرمجاز 
اعلام کرد و یادآور شــد که برداشــتن 
گام های اساسی در اصلاح نظام بانکی 
به ویژه موسسات مالی غیرمجاز از جمله 
دســتاوردهای دوره بانک مرکزی در 

دوران ریاست وی بوده است.
سیف با بلیه خواندن این موسسات 
برای اقتصاد کشــور گفته بود که این 
موسسات بدون هیچ نظارتی حدود 25 
درصد از نقدینگی کشــور را در اختیار 
افرادی قــرار داده بود کــه هیچ گونه 
تخصصی نداشتند و سرمایه های  مردم 
را در جهت ریســک های بالا و احتمال 
تخریب بــازار بــه کار می گرفتند. این 
مؤسسات، در حالی که واجد کمترین 

صلاحیت، تخصص و تجربه در زمینه 
اداره واحدهای پولی بودنــد، به دور از 
هرگونه نظارتی از سوی صادرکنندگان 
مجوز، نابخردانه اقدام به گسترش فعالیت 
خود کرده و اقدامات اشتباهی را مرتکب 
شدند که گســترش بی رویه شعب در 
اقصی نقاط کشور یکی از آنها بود تا جایی 
که شبکه شعب تعدادی از این مؤسسات 
حتی از برخی بانک های مطرح کشور نیز 
گسترده  تر شد؛ اما این بحران اقتصادی 
سمت دیگری هم داشت و آن افزایش 
نرخ تــورم به دلیــل افزایش نقدینگی 
ناشــی از چاپ پول با هدف بازپرداخت 

سپرده های مالباختگان بود. 

چه کسانی در بروز این بحران 
مقصر بودند؟

اما کارشناسان معتقدند که موسسات 
مالی غیرمجاز، در خلأ شکل نگرفتند و 
برای شروع فعالیت خود از دستگاه های 
متعدد مجوز فعالیت گرفته اند. برخی از 
آنها از وزارت تعاون، برخی از اداره اماکن، 
برخی در ثبت شــرکت ها ثبت شدند و 
هرکدام به نحوی مجوز فعالیت و افتتاح 
شعبه دریافت کردند. مقامی که مجوز 
می دهد مکلف به نظارت است، مقامی که 
نظارت می کند، باید صلاحیت تخصصی 
نظارت را داشته باشد. بنابراین باید گفت 
که مقامات مجوزدهنده به موسســات 
مزبور مسئولند؛ چراکه با اعطای مجوز، 
امکان انجام فعالیت بانکی را به موسساتی 
داده اند کــه صلاحیت انجــام این کار 
را نداشــته اند. از ســوی دیگر بسیاری 
از موسســات غیرمجاز با دستگاه ها و 
نهادهای دولتی مرتبط بودند. آنها گاه 
مرتبط با تعاونی هــای کارکنان برخی 
از دستگاه ها بودند، گاه با صندوق های 
قرض الحسنه موسسات دولتی ارتباط 
داشتند یا منشأ شکل گیری آنها به نحوی 
با دســتگاه و نهادی دولتی گره خورده 
بود. تمامی دستگاه های مزبور، به دلیل 
اینکه به طورغیرمستقیم به شکل گیری 
و رشد این نهادها کمک کردند نیز در این 

بحران آفرینی نقش داشتند.
همچنین شــبکه بانکی به خاطر 
همکاری با موسسات غیرمجاز در این 
زمینه مسئول است زیرا این موسسات، 
از طیف گسترده ای از خدمات مالی و 
بانکی اســتفاده کرده اند چراکه بدون 
استفاده از خدمات بانکی، رشد آنها تا 
این حد ممکن نبود. در نهایت نیز بانک 
مرکزی به عنوان نهاد نظارتی که باید در 
زمان مقتضی اخطارهای خود را اعلام 
می کرد مقصر است زیرا آثار گسترده 
این تخلفات از ســاختارهای نظارتی 
پر خطای آن شروع و به همان جا برای 

اصلاح ختم شد.
 تخریب بازارها با نقدینگی 

سرگردان موسسات غیرمجاز
برخی اقتصاددانان، بازیگران فعلی 
بازار ارز و سکه را همان سپرده گذاران 
مؤسســات مالی و اعتباری غیر مجاز 
می دانند. وقتی بحران این موسسات 
با اعتراضات گســترده سپرده گذاران 
خبرساز شد، بانک مرکزی با وجود آنکه 
مسئولیتی در قبال این سپرده گذاران 
نداشت، پرداخت سپرده ها را برعهده 
گرفت؛ اما مســیر بعدی این پول های  
ســرگردان این بار به جای هدایت به 
تولید به ســمت بازارهای ارز و ســکه 

بود که به التهاب این بازارها منجر شد.
درواقع با تزریق نقدینگی توسط بانک 
مرکزی برای پرداخت بدهی مؤسسات 
مالی به ســپرده گذاران، مشــکلات 
اقتصادی بیش از گذشته تشدید شد تا 
جایی که جهش بعدی از همین جا نشأت 
گرفت زیرا دغدغه ای به نام حفظ ارزش 

دارایی مطرح بود.

تبعات بزرگترین ادغام بانک های 
نظامی در چند دهه اخیر 

با وجــود نقدهــا و هشــدارهای 
کارشناسان، بزرگترین ادغام بانکی چند 
دهه اخیر در سیستم بانکی کشور رخ داد 
و بر اساس آن چهار بانک و یک موسسه 

اعتباری در بانک سپه ادغام شدند. 
ادغــام بانک های انصــار، قوامین، 
حکمت ایرانیان، مهر اقتصاد و مؤسسه 
اعتباری کوثر که وابســته به نهادهای 
نظامی هســتند در 11 اسفند ماه سال 
1397 با اعلامیه رسمی بانک مرکزی 
کلید خورد تا به واسطه آن این بانک ها 
در قالب بانک سپه نوین به فعالیت خود 
ادامه دهند. اما با توجه به تجربه موسسات 
مالی که درنهایت بخش عمده مشکل 
آنها با چاپ پول و تحمیل تورم به مردم 
حل و فصل شد. ولی این نگرانی همچنان 
وجود دارد که در ادامه این مسیر جهت 
رفع مشکلات مالی بانک های نظامی، 
بار دیگر دولت دست به استقراض و چاپ 
پول برای تامین این هزینه ها شود. زیرا از 
زمان مطرح شدن ادغام این بانک ها موج 
جدیدی از تورم نمایان شد چراکه نسبت 
بدهی به دارایی این موسســات بیش از 
اندازه است تا جایی که برخی کارشناسان 
حوزه مالی اعلام کرده اند که مجموع زیان 
پنج بانک نظامی دست کم دو برابر زیان 
موسسات غیرمجاز تخمین زده می شود. 
در این زمینه ســعید اسلامی بیدگلی، 
دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری 
ایران هم مطرح کرده کــه پس از ادغام 
بانک و موسسات وابسته به ارگان های 
نظامی و انتظامی در بانک ســپه امکان 
دارد بخشی از زیان آنها در حد 20 هزار 
میلیارد تومان توسط نظامی ها پرداخت 
و بقیه توسط دولت پرداخت شود. در بیان 
بزرگی این عــدد همان بس که به گفته 
اسلامی بیدگلی تنها یکی از این بانک ها 
70 هزار میلیارد تومان زیان دارد.  محمد 
طبیبیان، کارشناس باسابقه اقتصادی 
نیز در کانال خود نوشته است: »اگر این 
رخداد صورت بنــدد و تخمینا بیش از 
100 هزار میلیارد تومان به پایه پولی از 
این محل اضافه شود زبانه های بلندی به 
آتش تورم اضافه خواهد شد. در آن صورت 
نیز سرزنش گران فروش ها و ارزفروش ها 
و اجانب نیز دردی را درمان نخواهد کرد. 

خودکرده را تدبیر نیست.«

نوبخت: دولت به ناچار ۳6 هزار میلیارد تومان بدهی موسسات غیرمجاز  را پرداخت کرد

تسویه بدهی ها از جیب مردم

محمدباقر نوبخت: 
موسسات اعتباری 

غیرمجاز حدود ۳6 هزار 
میلیارد تومان به دولت 

خسارت زدند و دولت ناچار 
شد برای جبران تعهدات و 

خساراتی که وارد کردند این 
مبالغ را پرداخت کند

این نگرانی وجود دارد 
که در ادامه مسیر ادغام 

بانک های نظامی، دولت بار 
دیگر دست به کار استقراض 

و چاپ پول برای رفع 
مشکلات مالی این بانک ها 

شود. برخی کارشناسان 
مجموع زیان پنج بانک 

نظامی را دست کم دو برابر 
زیان موسسات غیرمجاز 

تخمین زده می زنند

گفت وگو

عضو اتاق بازرگانی تهران گفــت: هر بنگاه باید خودش را 
یک سفارتخانه فرض کند و هر کالا به مثابه یک سفیر باشد. 
اگر کره شــمالی صادرات قوی داشت این مقدار فشار را لازم 
نبود تحمل کند. صادرات مانند یک روزنه و راه تنفس برای 
حضور ما در عرصه بین الملل است. توسعه روابط اقتصادی 

باعث می شود کشورها نگاه دیگری به ما داشته باشند.
علی شــریعتی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در 
خصوص تحریم های جدید آمریکا گفت: خیلی از تحریم های 
آمریکا تکرار مکررات است که بیشتر با هدف مدیریت جنگ 
روانی صورت می گیرد و می خواهــد مخاطبان اخبار به این 
نتیجه برســند که هر روز وضعیت ایران بحرانی تر می شود 
و ایران را در بین انظار عمومی و کشــورهای دیگر و جامعه 
بین الملل یک کشــور جنگ طلب و دیپلماسی گریز معرفی 

کنند.

عضو اتاق بازرگانی تهران افزود: وقتی کل ســپاه تحریم 
شــده، تحریم برخی فرماندهان یا ارگان های زیرمجموعه با 
هدف روشن نگه داشتن تنور تنش در عرصه بین المللی است 
و می خواهند ایران در صدر اخبار جهان قرار بگیرد که از لحاظ 

دیپلماسی یک کار حرفه ای و هدفمند محسوب می شود.
شریعتی ادامه داد: نکته دیگر آن است که آمریکا همواره به 
دنبال منزوی کردن ایران بوده و امروز برنامه اصلی همه ما این 
است که با این امر مقابله کنیم. وی با اشاره به تحریم ظریف از 
سوی آمریکا گفت: با دیپلماسی قوی و صحبت های اثرگذار 
ظریف در جامعه بین المللی، آمریکا با هدف محدود کردن این 
گونه حرکات، اقدام به تحریم ایشان کرده است و وظیفه دیگر 
ایرانیان اســت که این پرچم را بلند کنند. در بحث اقتصادی 
صادر کردن هر کانتینر نشان از حضور فعال ایران در عرصه 
بین الملل است وقتی کارخانه کاله در عراق آتش گرفت قلب 

هر تولیدکننده اعم از هم صنف ها و رقیبان درد گرفت چون 
اینجا بحث کشور و ایران مطرح بود.

شــریعتی تصریح کرد: هر بنــگاه باید خــودش را یک 
سفارتخانه فرض کند و هر کالا به مثابه یک سفیر باشد. اگر 
کره شمالی صادرات قوی داشت این مقدار فشار را لازم نبود 
تحمل کند. صادرات مانند یک  روزنه و راه تنفس برای حضور 
ما در عرصه بین الملل است. توسعه روابط اقتصادی باعث 

می شود کشورها نگاه دیگری به ما داشته باشند.
 شریعتی با اشاره به سفر هیئت های ایرانی به کشورهای 
همسایه برای ادامه صادرات گفت: به طور مثال اکنون که 
ما برای صادرات در سفر هســتیم، خیلی از تاجران بومی 
می پرسند آینده چه می شود؟ شما انگار از یک کشور دیگر 
هستید، انگار که هیچ خبری نیست و خطر جنگ و درگیری 
بین ایران و آمریکا وجــود ندارد و تازه تاجــران ایرانی به 

دنبال توسعه کار خود هســتند. وی ادامه داد: ما با این گونه 
فعالیت ها نشان خواهیم داد که این بازی ها و دروغگویی های 
آمریکایی ها هیچ ارزشی ندارد و شرایط داخلی کشور کاملا 
آرام است. نشــاط و فعالیت صادرکنندگان باعث شکست 

جنگ روانی علیه کشور خواهد شد.

علی شریعتی در گفت وگو با ایلنا:

امروز باید همه ایرانیان مانند یک ظریف عمل کنند


